

Guangdong Insurance Industry Development  
and Reform Report

**广东保险产业发展  
改革报告(2009)**

黄 洪 主编

广东省出版集团

广东人民出版社

黄 洪 主编

Guangdong Insurance Industry Development  
and Reform Report

# 广东保险产业发展 改革报告

(2009)

广东省出版集团

广东人民出版社

·广州·

## 图书在版编目 (CIP) 数据

广东保险产业发展改革报告. 2009 年 / 黄洪主编. —广州：  
广东人民出版社，2010. 7

ISBN 978 - 7 - 218 - 06863 - 3

I. ①广… II. ①黄… III. ①保险业—发展—研究报告—广东省—2009 IV. ①F842. 765

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2010) 第 168971 号

## 广东保险产业发展改革报告(2009 年) 黄洪主编 版权所有 翻印必究

出版人：金炳亮

责任编辑：王 宁

封面设计：李康道

责任技编：黎碧霞

出版发行：广东人民出版社

地 址：广州市大沙头四马路 10 号（邮政编码：510102）

电 话：(020) 83798714（总编室）

传 真：(020) 83780199

网 址：<http://www.gdpph.com>

印 刷：佛山市浩文彩色印刷有限公司

书 号：ISBN 978 - 7 - 218 - 06863 - 3

开 本：787mm×1092mm 1/16

印 张：14 插 页：2 字 数：230 千字

版 次：2010 年 7 月第 1 版 2010 年 7 月第 1 次印刷

定 价：48.00 元

---

如发现印装质量问题，影响阅读，请与出版社 (020-83795749) 联系调换。

售书热线：(020) 83790604 83791487

# 《广东保险产业发展改革报告(2009)》

## 编写委员会

主 编 黄 洪

编 委 张辉烨 江裕棠 赵 巍 杨燕歌

编写成员 陈 敏 郭大波 黄胜英 黄 涛

江 乙 廖新年 刘 昕 李文俊

牛 鹏 尚新颖 王宇文 吴健鹏

杨 波 张 莉 赵 琦 朱伟忠

# **《Guangdong Insurance Industry Development and Reform Report (2009)》**

## **Editor Committee**

<b>Chief</b>	<b>Editor</b>	Huang Hong
<b>Committee Member</b>	Zhang Huiye	Jiang Yutang
	Zhao Wei	Yang Yange
<b>Editor</b>	Chen Min	Guo Dabo
	Huang Shengying	Huang Tao
	Jiang Yi	Liao Xinnian
	Liu Xin	Li Wenjun
	Niu Peng	Shang Xinying
	Wang Yuwen	Wu Jianpeng
	Yang Bo	Zhang Li
	Zhao Kun	Zhu Weizhong

## 广东省人民政府黄华华省长 对《广东保险产业发展改革报告》的批示

保险是金融体系和现代服务业的重要组成部分。保险是支持经济建设的重要力量，是维护社会稳定的有效手段，是辅助社会管理的重要方式，是提高创新活力的制度保障。在构建和谐社会过程中，保险业发挥着特殊的重要作用。我省的保险事业还处于起步阶段，还应该更大发展；要提高全社会的风险和保险意识，制定相关政策，创造条件，扶持保险产业发展；要不断推进改革创新，加强监管，进一步提升保险服务水平。希望全省各级领导干部带头学习保险知识，认真研究保险功能作用，努力掌握保险产业的发展特点和规律，加强对保险工作的领导和管理，促进保险产业更好地服务于我省“全面建设小康社会、率先基本实现社会主义现代化”和建设和谐广东战略。

A handwritten signature in black ink, consisting of stylized characters that appear to be '黄' (Huang) and '华' (Hua), with a small '人' (person) character at the bottom right.

# **Guangdong Governor Huang Huahua's Comments on 《Guangdong Insurance Industry Development and Reform Report》**

Insurance is an important section of the finance system and the modern service industry. It supports economic construction, maintains society stabilization, assists in society management, and plays the role of system safeguard to improve innovation vigor. In building a harmonious society, insurance plays a special significant function. The insurance industry in our province is still in the early stage, and it should develop into an even greater industry as time goes on. We need to enhance the entire society's risk and insurance consciousness, establish related policies, and create conditions to support the insurance industry's development. We also need to continually boost innovation and strengthen regulations, thereby upgrading the insurance service level. I hope our province's officials can take the lead in gaining knowledge of the insurance industry. By studying insurance functions, endeavoring to seize the insurance industry's development characteristics and rules, and strengthening the guidance and management of insurance development, we can accelerate the insurance industry to serve our province's strategy, which is to "completely build up wealthy society, take the lead in basically implementing socialism modernization" and build up a harmonious society of Guangdong.

*Huang Huahua*

# 序

党的十六届四中全会提出了构建社会主义和谐社会的重大任务。保险作为一种市场化的风险转移机制、社会互助机制和社会管理机制，在构建社会主义和谐社会的进程中，可以在促进经济发展、完善社会保障体系和辅助社会管理三个方面发挥重要作用。

在现代社会中，产业是构成国民经济的重要子系统。科学的产业理论和完善的产业政策是保障一个产业持续健康发展的基础。保险业作为新兴的服务业，在我国起步较晚，仍处于发展的初级阶段，与发达国家和地区的保险市场相比，还有很大差距，尤其在保险产业理论和政策体系方面，差距更为明显。因此，加强对保险业现状和产业政策的总结分析，不仅是促进保险业发展的内在要求，也是推动经济社会发展的迫切需要。

广东是我国改革开放的前沿，市场机制相对完善，经济总量全国领先，探索构建和谐社会先行一步。我国内地现代保险产业起源于广东，至今已 200 多年。近年来，在广东省委省政府的关心和支持下，广东保险业认真贯彻落实科学发展观，以改革创新推动快速发展，以结构调整实现持续发展，以加强监管促进健康发展，实现了又快又好的发展。同时，广东保险业

主动融入地方建设，努力服务地方经济社会发展，为构建和谐广东做出了积极贡献。广东保监局结合广东保险业实际，适应新的发展形势，组织专家学者和有关人员编写《广东保险产业发展改革报告》，比较全面地介绍了广东保险业的发展现状，较为系统地反映了广东保险业发展改革的重大事项，初步探索了发展保险业的产业政策理论体系，提出了加快发展和做大做强广东保险业的思路和措施，将有助于引导保险业在构建和谐社会及和谐广东中更好地发挥作用，同时也向社会各界提供了一个了解广东保险业的窗口。

希望本书的出版对加强保险产业政策和区域保险市场研究，推动我国保险理论创新，促进保险业稳定持续健康快速发展起到积极作用。

A handwritten signature in black ink, reading '吴生利' (Wu Shengli), consisting of three characters written in a fluid, expressive cursive script.

（中国保险监督管理委员会主席）

## PREFACE

The Fourth Plenum of the 16th CPC Central Committee put forward the mission to build a harmonious socialistic society. Insurance industry, as a social administration mechanism to encourage the market oriented risk transfer, to improve social mutual interest and to enhance the social administration, plays a more important role to accelerate the economic growth, improve social security system and assist social administration in the process of building the harmonious society.

Industry is the important sub-system of national economy in modern society. Scientific industry theories and perfect industry policies are the essential groundwork of the continuous and healthy development of industry. Insurance industry in China is still in its early stage of development. As a burgeoning service industry, it started later in China. There is long distance between the insurance market in a developed country and our market, especially in industry theories and policy system. Therefore, it is not only the native requirement of the development of insurance industry but also the urgent demand by the social economic development to summarize and analyze the status and policy of insurance.

Guangdong Province, China's forerunner of reform and opening-up with more perfect market mechanism and a leader in gross economic, tries to construct the harmonious society firstly. It has been 200 years since mainland of China's modern insurance first emerged in Guangdong Province. In recent years, with the concern and supports

from the Province government, insurance industry in Guangdong carries out the scientific viewpoint of development earnestly, accelerating the development by reform, accomplishing continuous development by restructuring, promoting the healthy development by strengthening regulations. With all these efforts, Guangdong's insurance industry has witnessed the prompt and prosperous developments. At the same time, it has contributed dramatically to building the harmonious Guangdong by involving and serving the regional economic development actively. To meet the need of new developing situation, CIRC Guangdong Bureau organized a group of experts, scholars and cadres to compile "Report on Guangdong's Insurance Industry Development and Reform". This report completely introduces the current status of insurance industry in Guangdong, systematically reflects the material issues in reforming and developing of insurance industry in Guangdong, and makes a preliminary probe into the theory system of industry policy to insurance industry development. It gives hints and suggestions to fasten and strengthen insurance industry development in Guangdong, which would help the industry to play a more positive role in building harmonious Guangdong. Also, it provides the public a better understanding of the insurance industry in Guangdong.

I sincerely hope that this book can play a positive role to enhance the research on the industry policy and regional market of insurance, promote the insurance theory innovation of our country and accelerate the continuous and healthy development of insurance industry.

***Wu Dingfu***

(The chairman of China Insurance Regulatory Commission)

## 目 录

# Contents

宋海副省长在 2010 年全省保险形势分析暨监管 工作会议上的讲话 .....	1
继续转变发展方式 着力防范市场风险	
努力当好保险业科学发展排头兵	
——黄洪局长在 2010 年全省保险形势分析暨监管 工作会议上的讲话 .....	9

## 市场篇

第一章 2009 年广东非寿险市场发展情况 .....	29
1. 基本情况 .....	29
2. 存在问题 .....	38
3. 比较分析 .....	39
第二章 2009 年广东寿险市场发展情况 .....	41
1. 基本情况 .....	41

---

2. 存在问题 .....	46
3. 个险专题分析 .....	48
4. 银邮专题分析 .....	52
5. 发展预测 .....	55

### 第三章 2009 年广东保险中介市场发展情况 ..... 57

1. 基本情况 .....	57
2. 运行特点 .....	61
3. 存在问题 .....	64

## 专题篇

### 第四章 2003 年至 2009 年广东产险业短期人身险

#### 业务发展报告 ..... 69

1. 基本情况 .....	69
2. 存在问题 .....	72
3. 政策建议 .....	73

### 第五章 广东产险业银保合作发展报告 ..... 75

1. 基本情况 .....	75
2. 存在问题 .....	80
3. 下一步工作思路 .....	82

### 第六章 湛江模式探索“管理 + 经营”的保险业服务全民

#### 医保体系建设新途径 ..... 86

1. 基本情况 .....	86
2. 政策建议 .....	89

---

<b>第七章 广东保险业积极参与医药卫生体制改革 有关情况的报告</b>	91
1. 基本情况	91
2. 具体做法	93
3. 下一步工作思路	95
<b>第八章 广东保险营销员发展报告</b>	96
1. 发展状况	96
2. 管理状况	99
3. 存在问题	101
4. 经验总结	103
5. 政策建议	104
<b>理论篇</b>	
<b>第九章 以科学发展观为指导构建保险监管长效机制</b>	109
1. 构建保险监管长效机制的意义	109
2. 构建保险监管长效机制的原则	110
3. 构建保险监管长效机制的途径	111
<b>第十章 浅析金融危机对我国外资保险公司经营的影响</b>	114
1. 我国外资保险公司经营的主要特点及存在问题	114
2. 金融危机背景下外资保险公司发展所面临的突出困难	116
3. 对策及建议	119
<b>第十一章 从新保险法看保险合同中消费者权益的保护</b>	121
1. 对保险合同缔约制度的完善	121
2. 规范保险合同的内容及格式条款	122
3. 强化保险合同履行中保险人的义务	124

4. 保险合同变更、转让和终止制度体现对消费者利益的保护 … 125

## 第十二章 商业养老保险个人缴费纳税递延主要做法

及可行性初探 ..... 128

1. 发达国家纳税递延优惠制度的基本做法 ..... 128

2. 我国养老保险税务优惠制度现状及对养老保险财税优惠政策的  
改革探索 ..... 131

3. 广东省试行商业养老保险个人缴费纳税递延政策有利于经济  
社会和谐发展 ..... 132

4. 广东省试行商业养老保险个人缴费纳税递延政策势在必行 … 133

## 第十三章 保险机制介入中小企业融资问题探讨 ..... 135

1. 保险机制介入中小企业融资的意义 ..... 135

2. 保险机制解决中小企业融资难问题的优势 ..... 137

3. 保险机制介入中小企业融资的模式 ..... 138

4. 政策建议 ..... 140

## 附录

附录一 广东保险统计报表及数据图表 ..... 145

附录二 2009 年政策文件摘要 ..... 156

附录三 2009 年广东保险市场大事记 ..... 188

附录四 广东保险行业名录 ..... 191

后记 ..... 203

# Index

Guangdong Vice Governor Song Hai's speech on 2010 Guangdong Province Insurance Situation Analysis and Supervision conference .....	1
Continue to change the way of development, Focus on preventing market risk, To be a good insurance vanguard of scientific development .....	9
 <h2>Market Chapter</h2>	
Chapter 1 The development of 2009 Guangdong non-life insurance market .....	29
1. The general situation .....	29
2. The existent issue .....	38
3. Comparative analysis .....	39
Chapter 2 The development of 2009 Guangdong life insurance market .....	41
1. The general situation .....	41
2. The existent issue .....	46
3. The thematic analysis of personal insurance .....	48
4. The thematic analysis of bank insurance .....	52
5. Development forecast .....	55

---

Chapter 3 The development of 2009 Guangdong insurance intermediaries market .....	57
1. The general situation .....	57
2. The operating characteristics .....	61
3. The existent issue .....	64

## Monograph

Chapter 4 The report on short term life insurance of Guangdong property insurance from 2003 to 2009 .....	69
1. The general situation .....	69
2. The existent issue .....	72
3. Policy recommendations .....	73
Chapter 5 The report on bancassurance of Guangdong property insurance .....	75
1. The general situation .....	75
2. The existent issue .....	80
3. Ideas for future work .....	82
Chapter 6 Exploration on Zhanjiang mode: Management plus Operation, A new path to serve universal health insurance system .....	86
1. The general situation .....	86
2. Policy recommendations .....	89
Chapter 7 The report of Guangdong insurance market to proactively participate in medical and health reform .....	91
1. The general situation .....	91
2. The specific practice .....	93
3. Ideas for future work .....	95